

2016 - 2018



This project is co-funded by the European Union

www.medsocialdialogue.org



#### **About SOLiD**

SOLiD-South Mediterranean Social Dialogue is a pilot project for the promotion of social dialogue in the Southern Mediterranean Neighborhood. It is a three years programme (2018-2016), cofinanced by the European Union.

The ultimate goal of SOLiD is to develop the capacity of Trade Unions and their homologues of Employers' Associations in Tunisia, Jordan and Morocco, in order to promote a dynamic, inclusive and reinforced institutionalized social dialogue and consultations with the broader civil society. Taking into consideration the complexity of the social dialogue process, the following specific objectives have been set:

### **Objectives**

1

Create and improve an enabling environment for social dialogue between the social partners.

2

Promote civic and multipartite dialogue with civil society organizations and regional and local authorities.

3

Promote a community of practice by identifying and sharing innovative tools and models of effective social dialogue.

### **Target Groups**

The target groups of the project are a combination of Employers' Associations, members of Trade Unions Confederations and Civil Society organizations in Tunisia, Jordan and Morocco:

Employers' Associations and members of BUSINESSMED: CGEM (General Confederation of the Employers of Morocco), UTICA (Tunisian Union of Industry, Trade and Handicrafts) and JCI (Jordan Chamber of Industry).

Trade Unions Confederations and members of ITUC/ATUC: UGTT (Tunisian General Union of Labor), GFJTU (General Federation of Jordanian Trade Unions), UMT (Moroccan Union of Labor), UGTM (General Union of Workers of Morocco) and CDT (Democratic Confederation of

Civil society organizations affiliated or working with SOLIDAR and ANND: Such as the Association of Lawyers for Human Rights of Jordan, the Jordanian Women Union, the Associative Space of Morocco, the Tunisian Association of Democratic Women and the Arab Institute for Human Rights in Tunisia.

#### Phases

The activities of the SOLiD project are divided in 3 phases:



#### Mobilisation

The diagnosis of social dialogue institutions and structures, the existing collective bargaining agreements and the involved stakeholders in the target countries. The conduct of a study on the political, social and economic backgrounds, providing an insight on social dialogue environment, discussed during several national and regional capacity building workshops involving the relevant social partners.



#### Dialogue

The practice of concrete social dialogue through bipartite, tripartite and multipartite discussions between the several stakeholders, as part of the numerous activities such as seminars, workshops, exchanges and study visits.



#### convergence

Numerous bipartite consultations (Employers and trade unions) capitalizing on the conclusions, results and technical literature provided by the project's first phases. Two regional conferences are forseen. The first conference's outcome should be a common policy declaration that illustrates the stakeholders' united vision on principles and good practices of social dialogue in the region. The second conference should promote the "South Med Social Dialogue Charter" among the Euro-Mediterranean community on social dialogue.

## Results











## General Presentation of SOLiD charter on social dialogue

The draft charter to promote social dialogue between employers' and workers' organizations and civil society in the South Mediterranean: Jordan, Tunisia and Morocco is based on twelve principles that consolidate the social dialogue culture between social parties with the aim of institutionalizing dialogue, improving working conditions and education, and providing a suitable environment for economic development. The Charter is divided into three parts: the first part is devoted to the general principles, where all the international conventions and treaties relating to economic and social rights were invoked, while the second part reviews the general obligations of the signatories to the Charter. The last section of the charter recites the twelve principals.

## 1. The structure of economic, trade and social policies



- Build up a competitive economy based on knowledge and innovation,
  strengthen scientific research and settle competencies to cope with
  technological progress.
- Achieve a high value added integration, which ensures a high employment content and a greater fairness among groups and regions and promote the solidarity economy.
- Evaluate the existing economic and trade model in order to develop a new one suitable for economic development growth and social justice and to increase the economy and enterprises' multi-component productivity.
- Provide an appropriate environment for coordination between the countries of the region and other developing countries.

# 2. Freedom of trade union organisation and the institutionalization of social dialogue and collective bargaining



- Develop the freedom of employers and workers, the rights of expression, representation and organization, to establish and join their organizations freely.
- Ensure that countries, employers and workers apply, implement and comply with the existing laws and review national legislations in order to determine the rules related to the establishment of employers' and workers' organizations.
- Achieve a good or preventive management of disputes, and provide solutions and settlements to crises and competitive conditions within the rules of the right to decent work via the Institutionalization of the tripartite national and local social dialogue and work towards collective bargaining and bilateral agreements.

## 3. Fiscal policies, wages and prices



- Conduct a comprehensive review of tax policies to achieve fiscal and social justice and Ensure balance in the structure of direct and indirect tax resources.
- Officials should improve the collection systems as provided by laws,
  review wage systems and conduct periodic reviews of minimum wages in
  the context of social dialogue complying with ILO Convention.
- Develop and implement market regulation systems in order to adhere
  price ceilings of basic commodities and services.

#### 4. The informal economy



- Strive to form a committee or a national tripartite institution, whose task is to design a national reference policy with short, medium and long term programmes.
- Establish standards to measure informal labour, and provide the necessary material, human and logistical resources to regulators, customs administration and border guards.
- Adopt a clear policy to combat smuggling and social and economic dumping.

## 5. Employment policies and reducing unemployment



- Combat all forms of unemployment through the identification of national economic priorities, strategic sectors, professional, technical and managerial competencies.
- Identify the basic knowledge and skills required to access to the labour market.
- Implement labour control and inspection systems to ensure the compliance with labour standards and to provide the conditions of decent work and to encourage job seekers to engage in them and review the needs of different sectors from migrant workers
- Support mediation services in public and private sectors in labour markets in accordance with international labour standards and conduct periodic and in-depth dialogues between employers, employees and government on labour and employment policies.

## 6. Technical and Vocational Education and Training policies



- Restructure the quality of primary, basic and higher education, in line with the fourth objective of the Sustainable Development Goals 2030 and Open a broad democratic debate to review education reform.
- Respect for the citizenship values, increase the budget of scientific research in the areas of education and training.
- Provide the conducive conditions for gender equality in education with a special focus on the education of people with disabilities.
- Establish participatory governance and management systems to develop education.
- Integrate regular and higher vocational training and educational institutions into productive public-private partnerships.

#### 7. Social protection systems



- Adopt a unified, comprehensive and binding national social protection and health insurance system for all workers.
- Establish a system dedicated to refugees separately from the national universal regimes and within the framework of international cooperation and solidarity.
- Incriminate the non-declaration of workers and their real wages and insurance evasion.
- Develop general social protection programmes for the benefit of the needy, categories unable to work and those with special needs.
- Review compensation systems and recognise occupational diseases and accidents.
- Design a national data and statistics system to track occupational health and safety developments and prevent risks.

## 8. Equality, parity and combating discrimination against women



- Promote and expand the principles of equality and parity in the community structure and business organizations, workers and NGOs.
- Review and improve the legislations and policies on women and raise women's participation in economic and social activities, and contribute to the international campaign for an international convention criminalizing violence, harassment and discrimination against women in the workplace.
- Design national action plans in line with the fifth goal of the Sustainable Development Goals 2030 on gender equality.
- Provide equal opportunities in employment, equal pay, provision of nurseries, and non-discrimination on the basis of marital status and adopt flexible working policies for them, and guarantee all social protection rights.
- Develop innovative programmes to encourage women's entrepreneurship and investment in small and medium-sized enterprises.
- Pay special attention to women in rural areas, especially those in the agricultural sector and self-employed women in the field of traditional trades and handicrafts.

13

## 9. Rights of Migrant Workers (Expatriates)



- Review relevant national legislation, policies and laws governing migrant (expatriate) labour in order to eliminate all forms of discrimination and ensure their application in conformity with international conventions.
- Ensure the implementation of the Optional Protocols to the International Covenant on Economic, Social and Cultural Rights the ILO Convention related on migrant Workers.
- Reformulate the statutes of employers' organisations and workers' unions to ensure that migrants enjoy the same rights of expression and organization.

#### 10. Anti-corruption policies



- Promote genuine democratic practice as a key input to counter all forms of corruption, and to join and implement the contents of the United Nations Convention against Corruption, promote or form an independent national institution.
- Ensure the independence of the regulatory and judicial organs and enshrine the principle of non-impunity.
- Develop regulatory systems and design joint programmes to combat corruption.
- Use modern technologies and e-government and strengthen public awareness-raising mechanisms on the risks of corruption.
- Ensure the access to information and organize popular initiatives on corruption issues.

Include the axis of corruption in all its forms in the process of the tripartite social dialogue.

15

## 11. Policies to combat poverty and informal labour



- Adopt a multifaceted human rights approach to combat inequality and poverty and vulnerability by focusing on its complex social, economic, political, cultural, environmental and geographic aspects.
- Adopt the comprehensive human rights approach and avoid the charity and beneficence approaches.
- Develop national action plans in accordance with the two first goals of the Sustainable Development Goals 2030 provisions.

### 12. Climate justice policies



- Develop a national strategy to address the impacts of climate change and provide appropriate solutions to combat environmental aggressions.
- Ratify international conventions, develop relevant capacities and follow-up of policies and programme outputs related to the conventions.
- Strengthen national scientific research in the environment domain and develop practical policies for environmental management, design communication, information, education and awareness programmes to mobilize national public opinion on the environmental protection and risks of climate change.
- Develop programmes to support and encourage clean, environmentally friendly investments, enterprises and industries, establish a close relationship between climate and social justice.

Develop renewable and clean energy resources and recognise the ecological debt of the North on the environmental situation in the South.





### 12. سياسات العدالة المناخية

- اعــداد اســتراتيجية عــــل وطنيــة لمعالجــة آثــار تغيّــر المنــاخ وتقديــر مخاطــره للتخفيف من حدته وتقديم الحلول الملائمة.
- المصادقــة علـــ الاتفاقيــات الدوليــة. وتطويــر القــدرات ذات الصلــة ومتابعــة السياسات ومخرجات البرامج بهذه الاتفاقيات.
- تعزيــز البحــث العلمــي الوطنــي فــي المجــال البيئــي ووضــع سياســات عمليــة لــلإدارة البيئيــة وتصميــم برامــج عمــل تواصلــي وإعلامــي وتربــوي وتوعــوي، لتعبئــة الــرأي العــام الوطني، بمخاطر التغير المناخي وحماية البيئة.
- تطويــر برامـــج لدعــم وتشــجيع الاســتثمارات والمنشــات والصناعــات النظيفــة والصديقــة للبيئــة مــع إقامــة العلاقــة العضويــة بيــن العدالــة المناخيــة والعدالــة الاجتماعية.
- تطويــر مــوارد الطاقــة المتجــددة والنظيفــة والاعتــراف بالديــن الإيكولوجــي لــدول الشــمال علـــه البيئــي فــي دول الجنــوب وتصميــم برامـــج للحــد مــن الزراعــات والصناعات الملوثة للبيئة.



## 11. سياسات محاربة الفقر والعمل المش

- اعتصاد مقاربـة حقـوق الإنسـان المتعـددة الجوانـب لمحاربـة اللامسـاواة وظواهــر الفقــر والحرمـان والمشاشــة،بالتركيز علـــ جوانبــه المركبــة الاجتماعيــة والاقتصاديــة والسياسية والثقافية والبيئية والجغرافية.
  - اعتماد المقاربة الحقوقية الشاملة وتجنب مقاربة الإحسان والصدقات.
- تطويــر برامـــج عمــل وطنيــة وفــق مقتضيــات الهدفيــن الأول والثانـــي مــن أهــداف التنمية المستدامة 2030.



### 10. سياسات مكافحة الفساد

- تعزيــز الممارســة الديمقراطيــة الحقيقيــة كمدخــل أساســي لمواجهــة كل أشــكال
  الفســـاد، والانضمــام وتفعيــل مضاميــن اتفاقيــة الأمــم المتحـــدة لمكافحــة الفســـاد
  وتعزيز أو تشكيل مؤسسة وطنية مستقلة.
- - تطوير نظم الرقابة وتصميم برامج مشتركة لمقاومة الفساد.
- اسـتخدام التكنولوجيــات الحديثــة والإدارة الإلكترونيــة وتعزيــز آليــات رفــع الوعـــي
  العام حول مخاطر الفساد.
- ضمـــان حـــق النفـــاذ إلــــ المعلومـــة وتنظيـــم المبـــادرات الشــعبية بخصـــوص قضايـــا الفساد.
  - إدراج محور الفساد بكل أشكاله في مجريات الحوار الاجتماعي الثلاثي.



### حقوق العمالة المماجرة ( الوافدة )

- مراجعـة التشـريعات والسياسـات والقوانيـن الوطنيـة ذات الصلـة، الناظمـة للعمالـة المهاجـرة (الوافــدة ). بهــدف إلغــاء كافــة أشــكال التمييــز وضمــان تطبيقهــا بمــا يتلاءم والاتفاقيات الدولية.
- الحــرص علــ تفعيــل البرتوكــولات الاختياريــة الملحقــة بالعهــد الدولــي الخــاص
  بالحقــوق الاقتصاديــة والاجتماعيــة والثقافيــة. واتفاقيــة منظمــة العمــل الدوليــة المتعلقــة بالعمــال المهاجريــن واعتمــاد وتفعيــل اتفاقيــة الأمــم المتحــدة المتعلقــة بوضعية اللاجئين .
- إعــادة صياغــة القوانيــن الأساســية للمنظمــات النقابيــة للعمـــال وأصحـــاب العمـــل، لضمان تمتع المهاجرين بنفس حقوق التعبير والتنظيم .



## 8. المساواة والمناصفة ومحاربة كل أشكال التمييز ضد المرأة

- تعزيــز وتوســيع مبــادئ المســاواة والمناصفــة فـــي البنيــة المجتمعيــة والتنظيمــات
  المهنية لأصحاب العمل والعمال والتنظيمات المدنية.
- مراجعة وتجويد مختلف التشريعات والسياسات المتعلقة بالمـرأة و رفع مساهمة المـرأة فـي النشـاط الاقتصـادي والاجتماعـي و محاربـة كافـة أشـكال التمييـز والعنـف والتحــرش فــي مواقــع العمــل، والمســاهمة فــي الحملــة الدوليــة لإصــدار اتفاقيــة دولية تجرّم العنف والتحرش والتمييز ضد المرأة في مواقع العمل
- تصميم برامـج عمـل وطنيـة وفـق الهـدف الخامـس لخطة التنميـة المسـتدامة 2030
  المتعلق بالمساواة بين الجنسين.
- توفيـر الفـرص المتسـاوية فــي الشــغل، والمســاواة فــي الأجــر، وتوفيــر الحضانــات،
  وعــدم التمييــز المبنــي علـــ الوضــع الأســري وإقــرار سياســات العمــل المــرن للنســاء
  على وجه الخصوص، وضمان كل حقوق الحماية الاجتماعية.
- وضع برامــج مبتكــرة لتشــجيع دخــول النســاء فـــي ريــادة الأعمــال والاســتثمار فـــي المؤسسات الصغرى والمتوسطة.
- إيـلاء عنايـة خاصـة للمـرأة فـي الوسـط الريفـي، وخصوصـاً العامـلات فـي القطـاع الزراعي والعاملات لحسابهن الخاص في مجال الحرف والصناعات التقليدية.



### 7. أنظمة الحماية الاجتماعية

- إقـرار نظـام موحـد وشـمولي وإلزامـي علـى الصعيـد الوطنـي للحمايـة الاجتماعيـة
  والتأمين الصحي للجميع، وحوكمة صناديق الحماية الاجتماعية.
- إرساء أنظمة خاصة باللاجئيـن خارجـة عـن إطـار الأنظمـة الشـمولية الوطنيـة وفـي
  إطار التعاون والتضامن الدوليين.
  - تجريم عدم التصريح عن العاملين وأجورهم الحقيقية والتهرب التأميني.
- وضـع برامــج عامــة للحمايــة الاجتماعيــة لفائــدة الفئــات المعــوزة والفئــات غيــر القادرة على العمل وأصحاب الاحتياجات الخاصة.
  - مراجعة أنظمة التعويض والاعتراف بالأمراض المهنية وحوادث العمل.
- تصميــم نظــام وطنــي للمعلومــات والإحصائيــات لتتبــع تطــورات الصحــة والســلامة المهنية والوقاية من المخاطر.



## 6. سياسات التعليم والتدريب المهني والتقني

- إعـادة هيكلـة جـودة التربيـة والتعليـم الأولـي والأساسـي والجامعـي، وفـق الهـدف الرابع من أهداف خطة التنمية المستدامة 2030، وفتح نقاش ديمقراطي واسع لمراجعة إصلاح التعليم .
- احتــرام قيــم المواطنــة والعقــل والابتــكار. والرفــع مــن ميزانيــة البحــث العلمــي وتطويره في مجالات التربية والتكوين.
- توفيـر الشـروط الكفيلـة بتحقيـق المسـاواة بيـن الجنسـين فــي التعليــم. ووضـع تصــور لتعليم ذوي وذوات الإعاقة.
- إدصاج مؤسسات التعليم والتدريب المهني العادي والعالي، ضمن شراكات بين القطاع العام والخاص.



## 5. سياسات التشغيل والحد من البطالة

- محاربة جميع أشـكال البطالة مـن خـلال تحديـد الأولويـات الاقتصاديـة الوطنيـة والقطاعات الاستراتيجية والكفاءات المهنية.
- تحديــد المعــارف والمهـــارات الأساســية المطلوبــة للدخــول إلـــــــ أســـواق العمـــل
  وإجراء مراجعات دورية لاحتياجات أسواق العمل من الوظائف المطلوبة.
- تفعيــل نظــم الرقابــة والتفتيــش علــه أســواق العمــل لضـــان احتــرام المعاييــر
  والحفــاظ علــه شــروط عمــل لائقــة للعامليــن ولتشــجيع الباحثيــن عــن وظائــف للانخــراط
  فيها ومراجعة احتياجات مختلف القطاعات من العمالة المهاجرة.
- دعــم خدمــات الوســاطة فــي القطاعيــن العــام والخــاص فــي ســوق الشــغل وفــق معاييــر العمــل والتشــغيل بيــن أصحاب الأعمــل والعاملين والحكومة.



### 4. الاقتصاد غير المنظم

- العمل على تشكيل لجنة أو هيكلة مؤسسة وطنية ثلاثية، تكون وظيفتها رسم سياسة مرجعية وطنية، مع برامج قصيرة ومتوسطة وطويلة المدى قابلة للتطبيق.
- وضع معاييــر لقيــاس العمــل غيــر المنظــم، وتوفيــر الإمكانيــات اللازمــة الماديــة
  والبشرية واللوجستية للجهات الرقابية والجمارك وحماية الحدود.
  - إقرار سياسة واضحة من أجل محاربة التهريب والإغراق الاجتماعي والاقتصادي.



## السياسات الجبائية والأجور والأسعار

- مراجعـة شـاملة للسياسـات الضريبيـة فـي اتجـاه تحقيـق العدالـة الضريبيـة والعدالـة الاجتماعية و إيجاد توازن في هيكلة الموارد الضريبية المباشرة وغير المباشرة.
- تحسين أنظفة التحصيل فن طرف المكلفين وفق الأسس المقررة بالقوانين و مراجعتها، وإجراء فراجعات دورية للحد الأدنى للأجور في إطار الحوار الاجتماعي وفق مقتضيات اتفاقية العمل الدولية .
- تنفيــذ نظــم رقابــة علــم مؤسســات الأعمــال المختلفــة بحيــث يتــم الالتــزام بسياســـات الحد الأدنــم للأجــور.



### 2. حرية التنظيم النقابي ومأسسة الحوار الاجتماعي والمفاوضة الجماعية

- العمــل علــــ تطويــر حريـــة أصحـــاب العمـــل والعمـــال وحقـــوق التعبيــر والتمثيــل والتنظيــم وإنشــاء منظماتهــم والانضمــام إليهــا باختيارهــم الحــر. وتوفيــر الوســائل اللازمة لتحديد مصالحهم والدفاع عنها والتفاوض حولها مع الأطراف المعنية.
- الحـرص علـى تطبيــق وتفعيــل واحتــرام القوانيــن القائمــة مــن طــرف الدولــة وأصحــاب
  العمـــل والعمــال و مراجعــة التشــريعات الوطنيــة فــي اتجــاه تحديــد القواعــد المتعلقــة
  بحـريـة التنظيم النقابي.
- التوصــل إلــــ إدارة جيـــدة أو وقائيــة للنزاعــات، وتقديـــم حلـــول وتســـويات عادلــة ومنصفــة للأزمــات وشــروط التنافســية ضمــن قواعــد الحــق فــي العمــل اللائــق، مــن خـــلال مأسســـة الحـــوار الاجتماعـــي الثلاثـــي الأطــراف الوطنـــي و الاقليمـــي و تفعيـــل أساليب الوساطة والتحكيم في القضايا المطروحة بين أطراف الإنتاج.



## ا. هيكلة السياسات الاقتصادية والتجارية والاجتماعية

- السعي الـــ إرساء اقتصاد تنافســي مبنــي علـــ المعرفــة والابتـــكار و تدعيــم البحــث
  العلمــي وتوطين الكفاءات لمواكبة التقدم التكنولوجي.
- العمل على تحقيق نمو إدماجي ذو قيمة مضافة عالية، ضامن لمحتوى تشغيلي رفيع و عقد اتفاقيات تجارة حرة عادلة مبنية على معايير حقوق الإنسان والبيئة و التشجيع على الاقتصاد التضامني.
- تقييـم النمـوذج الاقتصادي والتجـاري القائـم مـن اجـل تطويـر نمـوذج جديـد لملائمـة
  التنميــة الاقتصاديــة والعدالــة الاجتماعيــة والعمــل علــــ وضــع برامــج عمليــة للرفــع
  من الإنتاجية متعددة العناصر للمنشآت وللاقتصاد.
  - توفير بيئة ملائمة للتنسيق بين دول المنطقة والدول النامية الأخرى.

## المقدمة العامة لميثاق الحوار الاجتماعي صوليد

يقـوم مشـروع الميثـاق لتعزيــز الحــوار الاجتماعــي بيــن منظمــات أصحــاب العمــل والعمــال والمجتمــع المدنــي فــي دول الجنــوب المتوســطي – الاردن – تونــس - المغــرب علــــ اثنــي عشــر مبــدءا يرســخ ثقافــة الحــوار الاجتماعــي بيــن الأطــراف الاجتماعيــة بهــدف مأسســة الحــوار وتحســين ظــروف العمــل والتعليــم وتوفيــر بيئــة ملائمــة للتنميــة الاقتصاديــة. ينقســم الميثــاق إلـــ ثــلاث أجــزاء خصــص القســم الأول منــه للمبــادئ العامــة حيــث تــم اســتحضار جميــع المواثيــة والمعاهــدات الحوليــة المتعلقــة بالحقــوق الاقتصاديــة والاجتماعيــة بينمــا اســتعرض الجــزء الثانــي الالتزامــات العامــة للأطــراف الموقعــة علــــ الميثــاق وينتهــي الميثاق بالاثنــ عشر المبدأ .

## النتائح











### المراحل

#### تنقسم أننننطة المنننروع إلى ثلاث مراحل:

#### تحريك

تشــخيص مؤسســات وهيــاكل الحـــوار الاجتماعـــي واتفاقيــات المفاوضــات الجماعية القائمة و الشركاء المعنيين في البلدان المستهدفة.

اجــراء دراســـة حـــول الخلفيـــات السياســـية والاجتماعيـــة والاقتصاديـــة و وتقديـــم رؤى إضافيــة لبيئــة الحـــوار الاجتماعـــي. تـــم مناقشــتها فـــي اطــار حلقات عمل وطنية و اقليمية بناء قدرات الشركاء الاجتماعيين.



#### حوار

ممارســة ملموســة للحــوار الاجتماعــي مــن خــلال إجــراء مناقشــات ثنائيــة وثلاثيــة ومتعــددة بيــن الشــركاء عبــر عقــد النــدوات وورشــات عمــل وتبــادل الزيارات الدراسية.



#### التقاء

مشـاورات ثنائيـة بيـن أصحـاب العمـل والنقابـات العماليـة لتثميـن الاسـتنتجات و النتائــج التـي حققهـا المشـروع فـي المرحلتيـن السـابقتين و يتـم تقديــم النتائج و التوصيات الرئيسية في اطار مؤتمرين اقليميين.

يمـدف المؤتصر الاول لاعـلان سياسـة مشتركة تعكـس رؤيـة موحـدة حـول مبــادئ الممارســات الجيــدة للحـــوار الاجتماعـــي فــي المنطقــة و يطمـــح المؤتمــر الأورو-متوســطي علــــى مزيــد العمـــل علــــى سياســـات الحـــوار الاحتماعـــ.



#### المُئَاتِ المستصدفة :

الفئـات المسـتهـدفة للمشـروع هــي مزيــج مــن جمعيــات أصحــاب العمــل، وأعضـاء فــي اتحادات نقابات العمال، ومنظمات المجتمع المدني في تونس والأردن والمغرب:

جمعيــات أصحــاب العمــل وأعضــاء الاتحــاد المتوســطي لمنظمــات الأعــراف : الاتحــاد العــام لأصحــاب الشــغل مــن المغــرب، والاتحــاد التونســي للصناعــة والتجــارة والصناعــات التقليدية، وغرفة صناعة الأردن.

اتحـادات نقابـات العمـال والأعضـاء فـي الاتحاديـن الدولـي والعربـي للنقابـات: الاتحـاد العـام التونسـي للشـغل، الاتحـاد العـام لنقابـات عمـال الأردن، الاتحـاد العـام للشـغالين بالمغرب، و الكنفدرالية الديمقراطية للشغل بالمغرب.

منظمات المجتمع المدنـي التابعـة أو العاملـة مـع الشبكة الأوروبيـة للمنظمـات غيـر الحكومية(ســوليدار) و شـبكة المنظمــات العربيــة غيــر الحكوميــة للتنميــة ومثالمــا مثـل نقابـة المحاميـن لحقــوق الإنســان فــي الأردن والاتحــاد الأردنـي المــرأة، والفضـاء الجمعــوي فــي المغـرب، والجمعيــة التونسـية للنسـاء الديمقراطيــات والمعمــد العربــي لحقوق الإنسان في تونس.

#### حول برنامج الحوار الاجتماعي في بلدان جنوب المتوسط

الحــوار الاجتماعــي فــي بلــدان جنــوب المتوســط مشــروع رائــد مــن أجــل تعزيــز الحــوار الاجتماعــي فــي جـــوار جنــوب البحــر الأبيــض المتوســط وتمتــد فتــرة البرنامــج لثــلاث سنوات (2016-2018 )، بتمويل من الاتحاد الأوروبي

يتمثـل الهـدف النهائـي لبرنامـج الحـوار الاجتماعـي فـي بلـدان البحـر الأبيـض المتوسـط بتطويـر قـدرة نقابـات العمـال وجمعيـات أصحـاب العمـل فـي تونـس والأردن والمغـرب، مــن أجــل تعزيــز تطبيـــق حــوار اجتماعــي شــامـل وديناميكــي ومؤسســي، وإجــراء مشــاورات علـــ نطــاق أوســع مــع المجتمــع المدنــي مــع الأخــذ بعيــن الاعتبــار مــدى تعقيد عملية الحوار الاجتماعي، فقد تم تحديد الأهداف التالية:

#### الأهداف

1

خلق وتحسين بيئة ملائمة للحوار الاجتماعي بين الشركاء الاجتماعيين.

2

تشجيع حوار مدني متعدد الأطراف مع منظمات المجتمع المدني

3

تعزيــز مجتمــع الممارســة مــن خــلال تحديــد وتقاســم أدوات مبتكــرة ونماذج فاعلة للحوار اجتماعي.والسلطات الإقليمية والمحلية.





#### This project is co-funded by the European Union

#### A project implemented by





















